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اجتماعی

معاون وزیر آموزش و پرورش:

کیفیت آموزش در مناطق محروم 
ارتقا می یابد

رئیس ســـازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه 
مشـــارکت های مردمـــی وزارت آموزش و پـــرورش از 
ارائـــه آموزش هایـــی بـــه دانش آموزان روســـتایی به 
منظـــور ارتقای کیفیت آموزشـــی ایـــن دانش آموزان 
خبـــر داد و گفـــت: هـــدف از ایـــن کار جلوگیـــری از 
مهاجـــرت خانواده هـــا و دانش آموزان روســـتایی از 
روســـتاها به شـــهرها به منظور دسترسی به آموزش 

باکیفیت اســـت.

بـــه گزارش ایســـنا، احمد محمودزاده، بـــا بیان اینکه 
قرار است با تدابیر اندیشـــیده شده، کیفیت آموزش 
دانش آموزان مناطق محروم در روســـتاها ارتقا یابد، 
اظهـــار کرد: این کار از طریـــق آموزش هایی که به این 
دانش آموزان خواهیـــم داد، انجام می شـــود. در این 
مســـیر فقط ارتقای نمـــرات دروس دانش آموزان مد 
نظر نیســـت و امور پرورشـــی و تربیتی نیز در دســـتور 
کار اســـت. ایـــن آموزش ها در بســـتر مـــدارس هیأت 
امنایـــی و از طریق شـــرکای دیگر آمـــوزش و پرورش 
اعـــم از خانواده هـــا و گروه های مردمـــی و جهادی به 

دانش آموزان روســـتایی ارائه داده می شـــود.

وی در خصـــوص پیشـــنهاد اســـتقرار نظام آموزشـــی 
ســـه لایـــه بـــه منظـــور جلوگیـــری از تـــرک تحصیـــل 
دانش آموزان روســـتایی که از ســـوی وزارت کشور به 
آموزش و پرورش ارائه داده شـــده است، تصریح کرد: 
بخشـــی از دانش آموزان روســـتایی به دلایل مختلف 
اعم از ناتوانی جســـمی امکان حضور در مدارس برای 
تحصیـــل را ندارند. ما با همکاری ثبت احوال اســـامی 
این دانش آموزان را شناســـایی کردیم و تعداد و اســـم 
دانش آموزانـــی که تـــرک تحصیل کرده اند مشـــخص 

شده است.

 

معاون آمار و فناوری اطلاعات قوه 
قضائیه:

۸۰درصد جلسات تحقیق و بررسی 
از متهم آنلاین برگزار می شود

معاون آمار و فنـــاوری اطلاعات قوه قضائیه گفت: ۸۰ 
درصد جلســـات تحقیق و رســـیدگی به صورت آنلاین 
برگـــزار می شـــود و متهـــم و زندانی طبـــق روال قدیم 

اعزام نمی شوند.

بـــه گـــزارش ایســـنا، محمـــد کاظمـــی فـــرد، رئیس 
مرکز آمـــار و فناوری اطلاعـــات قـــوه قضائیه دیروز 
در نشســـت مســـئولان بســـیج دانشـــجویی درباره 
مســـائل اساســـی کشـــور در دانشـــگاه امیـــر کبیر، 
افـــزود: در بخشـــی از حکـــم رئیـــس قـــوه قضائیه 
تضمیـــن دسترســـی آســـان و رایـــگان بـــه خدمات 
آورده شـــده اســـت و همچنیـــن در ســـند تحـــول 
قضایی یکـــی از مهمتریـــن موارد موضـــوع فناوری 
اســـت؛ به طـــور کلی بیـــش از ۵۰ درصـــد از تکالیف 
قـــوه قضائیه بدون فناوری امکان پذیر نیســـت. وی 
گفت: بـــه منظور کاهـــش اطاله دادرســـی، حقوق 
زندانـــی و بحث هـــای مربـــوط بـــه امنیـــت، مرکـــز 
آمـــار و فناوری بـــا در اختیار قـــرار دادن ابزار ویدیو 
کنفرانـــس روال ســـنتی را تغییـــر داد؛ فرایندهـــای 
ســـنتی نیز بدان واســـطه تغییر کرد. تـــا این لحظه 
میزان اعزام و بدرقـــه الکترونیک زندانی ۸۰ درصد 
اســـت.   وی در مورد ابلاغ الکترونیک گفت: سابقاً 
ابلاغ توســـط مأمور انجام می شـــد. جـــدا از بحث 
کرامـــت فرد بحـــث اتلاف زمـــان و هزینـــه را نیز در 
نظر بگیرید. امروزه ابلاغ الکترونیک شـــده اســـت 
و این تنها یک نرم افزار نیســـت بلکـــه فرایند ابلاغ 

را نیز تغییـــر داده ایم.

معسر نمی تواند دسته چک بگیرد 
 کاظمـــی فرد به دعوای اعســـار اشـــاره کـــرد و گفت: 
طبـــق قانـــون چـــک اگـــر کســـی معســـر بـــود و این 
درخواســـت را داد، دیگـــر نمی توانـــد چـــک صـــادر 
کنـــد و دســـته چک هم نمی تواند داشـــته باشـــد. در 
اعتبار ســـنجی ها مثلاً بـــرای دریافـــت وام وقتی فرد 
اعلام اعســـار می کند دیگـــر نمی توانـــد وام پرداخت 
کنـــد کـــه درخواســـت آن را بدهـــد و این هـــا همه در 
سیســـتم های اعتبـــار ســـنجی بـــه صورت اشـــتراکی 

داده ســـازی شـــده است.

رئیـــس مرکز آمـــار و فنـــاوری قـــوه قضائیـــه افزود: 
ســـامانه اعتبار معاملاتی به پلتفرم هـــای معاملاتی 
مثـــل خودرو متصل اســـت و بدین گونـــه، اگر فردی 
طبـــق قانون، ممنـــوع المعاملـــه، مهجـــور، متوفی 
فرضی و ورشکســـته شناســـایی شده اســـت، به آن 
پلتفرم هـــا اطـــلاع داده می شـــود کـــه او نمی توانـــد 
معاملـــه کنـــد. اگـــر کســـی محکومیت مالـــی اجرا 
نشـــده داشته باشـــد مجوزی برای او صادر نمی شود 
و این همـــان تبادل داده اســـت که از وقـــوع جرایم 

جلوگیـــری می کند.

مرور

بـــر اســـاس آمارهـــای ارائـــه شـــده در ســـال 
جـــاری، تاکنـــون از بیـــن یـــک میلیـــون و ۸۰ 
هـــزار خودرویی که برای دریافـــت معاینه فنی 
مراجعه کرده اند، نزدیک به ۸31 هزار دستگاه 
خودرو، در نوبـــت اول، گواهی معاینه دریافت 
کردنـــد و رقمـــی نزدیک بـــه 9۰ هزار دســـتگاه 
خـــودرو نقص فنی داشـــتند. حالا بـــا توجه به 
آلودگی هوای کلانشـــهری ماننـــد تهران و لزوم 
تـــردد خودروهایی که میـــزان آلایندگی پایینی 
دارند، این ســـؤال اذهـــان را به خود مشـــغول 
می کنـــد که آیـــا ایـــن از بی کیفیتـــی خودروها 
نشأت می گیرد یا مشـــکل جای دیگری است؟ 
اساســـاً برای کلانشـــهری مانند تهران که اکثر 
ماه های ســـال را در حـــال دســـت و پنجه نرم 
کردن بـــا معضل آلودگـــی هواســـت، آمارهای 

این چنینی جـــای تفکر زیـــادی دارد.
مدیرعامـــل ســـتاد معاینـــه فنـــی خودروهای 
شـــهر تهران در گفـــت و گو با »ایران« با اشـــاره 
به اینکه 29 درصـــد خودروهای مراجعه اول در 
نوبـــت اول موفق بـــه اخذ معاینه نمی شـــوند، 
می گوید: هنوز هم برخـــی خودروها در تهران 
هســـتند کـــه شـــاید 1۰ ســـال باشـــد کـــه برای 
اخـــذ معاینه مراجعـــه نمی کننـــد و همین امر 
می توانـــد باعـــث آلودگـــی هوای کلانشـــهری 

مانند تهران باشـــد.
شـــادی مالکی با بیان اینکه تهران نســـبت به 
ســـایر شهرســـتان ها درخصوص خودروهایی 
که بـــار اول نمی تواننـــد معاینه فنـــی دریافت 
کنند، آمـــار بالاتری را به خـــود اختصاص داده 
اســـت، به »ایران« توضیح می دهد: از آنجا که 
اســـتانداردهای نظارتی در پایتخت بالاتر است 
و ممکن اســـت آزمون ها جدی تر باشـــند، آمار 
خودروهایـــی که بـــار اول نمی تواننـــد گواهی 

معاینه فنی بگیرند، بالاتر اســـت.
او درخصـــوص خودروهایی کـــه گواهی معاینه 
فنـــی برتـــر دریافـــت می کننـــد، می گویـــد: در 
ســـال جاری از مجموع گواهی های صادر شده 
حدود 16 درصـــد از خودروهای مراجعه کننده 
به مراکز معاینه فنی شـــهر تهران، معاینه فنی 

برتـــر دریافت کردند. 
دلایـــل مـــردودی خودروهـــای جدید در 

اول معاینه 
او در پاســـخ به این ســـؤال که آیـــا خودروهای 
جدید ســـاخت داخل که بـــرای گواهی معاینه 
فنـــی برتـــر مراجعه می کنند و ســـال ســـاخت 
پایینـــی دارند هـــم در اخذ معاینـــه فنی مردود 
می شـــوند یا خیر، می گوید: بله، ماشـــین های 
جدیـــد هـــم مـــردودی دارند چـــرا کـــه برخی 
رانندگان بـــه بازدیدهـــای دوره ای خودرو توجه 
نمی کننـــد و خـــودروی آن ها حتی با داشـــتن 
ســـن پاییـــن نمی توانـــد معاینه فنـــی دریافت 

. کند
البتـــه قاعـــده کلی این اســـت که هرچه ســـن 
خودرو بالاتر باشـــد، میزان مـــردودی هم بالاتر 
مـــی رود. در خودروهـــای بـــالای 1۵ تا 2۰ ســـال 
ســـن، میزان مردودی ها تـــا دو برابـــر افزایش 
می یابـــد و تعـــداد دفعـــات معاینه فنـــی بالاتر 

می رود.
مالکـــی بـــا اشـــاره بـــه اینکـــه خودروســـازها 
درخصوص نگهداشـــت و بازدیدهـــای دوره ای 
باید دقیق تر باشـــند، به راننـــدگان نیز توصیه 
می کند: رانندگان می توانند یکسری از نواقص 
خودروهـــا را قبـــل از مراجعه بـــه مراکز معاینه 
فنـــی، بررســـی و رفع کننـــد. به عنـــوان مثال 
وضعیت چراغ ها، ترمزها، لاســـتیک ها، وجود 
صدای نامتعـــارف، روغن ســـوزی و وجود دود 
آبی و مـــواردی از این دســـت از جمله مواردی 
اســـت کـــه بـــه راحتـــی توســـط راننـــده قابل 
تشـــخیص اســـت و با رفع آن هـــا کار در مراکز 
تســـریع می شـــود و به احتمـــال خیلـــی زیاد، 

مردودی هـــم اتفـــاق نمی افتد.
لزوم مراجعه خودروها خارج از زمان 

یکساله
مدیرعامل ســـتاد معاینه فنی خودروهای شهر 
تهران با بیـــان اینکه در مراکز معاینه فنی، غیر 
از بحـــث آلایندگـــی، ایمنی خـــودرو هم چک 
می شـــود، به راننـــدگان پیشـــنهاد می کند که 
حتی خارج از زمان یکســـاله، به خصوص قبل 
از ســـفرها، بـــا مراجعه به مراکـــز معاینه فنی از 

ســـلامت خودرو مطمئن شوند.
خودروها در چه مواردی رد می شوند؟

مالکـــی، دربـــاره دلایـــل مـــردودی خودروهـــا، 
بـــه تفکیـــک آمـــار، می گویـــد: 13 تـــا 1۵ درصد 
مـــردودی خودروها بـــه سیســـتم آلایندگی باز 
می گـــردد، 1۰ درصـــد خودروها در تســـت های 

ترمـــز مـــردود می شـــوند و برخـــی از خودروها 
هم به لحـــاظ وضعیت ظاهری ممکن اســـت 

شوند. رد 
افزایش دفعات مراجعه در تاکسی های 

بالای 10 سال
مدیرعامـــل ســـتاد معاینـــه فنـــی خودروهای 
شـــهر تهـــران با اشـــاره بـــه ایـــن نکته کـــه در 
میـــان خودروهـــا بیشـــترین آمـــار مراجعات 
بـــه تاکســـی های بـــا بیـــش از1۰ ســـال ســـن 
بازمی گـــردد، می افزایـــد: بـــر اســـاس مـــاده ۸ 
قانون هوای پاک، تاکســـی هایی که زیر 1۰ سال 
ســـن دارند، هر 6 ماه یکبار و تاکســـی هایی که 
بیش از 1۰ ســـال ســـن دارنـــد، هر 4 مـــاه یکبار 
باید برای دریافـــت گواهی معاینه فنی مراجعه 

. کنند
جلوگیری از انفجار خودروها با معاینه 

فنی بموقع
هـــر از گاهـــی خبـــر انفجارخودروها بـــه دلایل 
مختلف بـــه گوش می رســـد. مالکـــی معتقد 
است که برخی صاحبان خودروها در بازه های 
زمانی که مشـــخص شـــده بـــه مراکـــز مراجعه 
نمی کننـــد و ایـــن رفتار ســـبب بـــروز حوادث 
تلخ می شود. کوچکترین نقص فنی می تواند 
منجـــر بـــه حـــوادث جبران ناپذیـــر از جملـــه 

انفجار شـــود.
باید آزمون ها در تهران متفاوت باشد

مالکی با بیـــان اینکه تهران بـــه لحاظ آلودگی 
هوا مختصات متفاوتی نسبت به سایر شهرها 
دارد، پیشـــنهاد می کنـــد: آلودگـــی هـــوا جـــزء 
دغدغه های مدیران شـــهری اســـت، از این رو 
در بحـــث معاینه فنـــی خودروهـــا، آزمون های 
ستادهای معاینه فنی باید اختلافات بیشتری 

با سایر شـــهرها داشته باشد.
وی درباره برخی از راننـــدگان که به دلیل نقص 
فنی خودرو نمی توانند در تهران معاینه بگیرند 
و بـــه شهرســـتان های اطراف تهـــران مراجعه و 
گواهی معاینه فنی دریافت می کنند، می گوید: 
ما ســـتاد مرکزی معاینه فنی خودروهای تهران 
هســـتیم، مراکز اســـتان ها مربوط بـــه کارگروه 
استانی اســـت. باید برنامه ها به گونه ای باشد تا 
همه ملزم شـــوند معاینه فنی را از همان شهری 
کـــه ســـکونت دارنـــد، بگیرنـــد. از ایـــن طریق 
مشـــکل حل خواهد شـــد. در تهران با توجه به 
ماهیتی که ســـالن ها دارند و بـــه دوربین مجهز 
هســـتند امکان خطا در ارائه گواهی معاینه فنی 

وجود ندارد.

رئیـــس پژوهشـــکده غـــدد درون ریـــز و 
متابولیسم دانشـــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشـــتی، با اعلام اینکه نمک های موجود 
در بـــازار با عناوینـــی همچـــون دل نمک، 
نمـــک آبـــی، صورتی یا ســـبز، هیـــچ فرقی 
بـــا نمک ســـفید مصرفـــی ندارنـــد از مردم 
خواست حتماً نمک تصفیه شـــده و ید دار 

مصـــرف کنند.
دکتـــر فریـــدون عزیـــزی در گفت وگـــو بـــا 
»ایـــران« در خصـــوص تبلیغـــات صـــورت 
گرفتـــه در فضـــای مجـــازی بـــرای مزایـــای 
برخـــی نمک هـــای رنگـــی، عنـــوان کـــرد: 
مـــردم بایـــد بداننـــد نمـــک، مخلوطـــی از 
سدیم و کلرید اســـت. نمک های معمولی 
با عناوینی همچـــون دل نمک یا نمک های 
با رنگ های مختلف آبـــی و صورتی وغیره، 
فرقی با نمک ســـفید معمولی ندارند حتی 
ممکن اســـت ناخالصی هایی هم داشـــته 

باشـــند که بـــرای بدن خوب نیســـت.
وی افـــزود: نکته مهمی که باید به آن توجه 
شـــود و در همه دنیا از آن پیروی می کنند، 
افزوده شـــدن یـــد به نمک مصرفـــی مردم 
اســـت و ســـازمان بهداشـــت جهانـــی نیز 
همـــواره بر وجود آن تأکید داشـــته اســـت. 
بهترین راه برای رســـاندن یـــد به بدن افراد 

بویژه کودکان، نمک اســـت.
نمک های رنگی ید کافی ندارد

دکتر عزیزی با اشـــاره به معایب استفاده از 
نمک هـــای رنگی گفت: تفـــاوت نمک های 
رنگـــی با نمک ســـفید در اضافه شـــدن ید 
به نمک های ســـفید مصرفی مردم اســـت 
تا بـــه پیشـــگیری از بیماری هـــای مختلف 
مربوط بـــه کمبود ید کمک کنـــد. نبود ید 
کافـــی در این گونه نمک هـــا می تواند زمینه 
آســـیب را برای مردم بویـــژه زنان بـــاردار و 

کـــودکان ایجاد کند.
وی خاطرنشـــان کـــرد: کمبـــود ید ســـبب 
کاهش رشـــد ســـلول های مغزی در جنین 
و نـــوزادان می شـــود، ضریب هوشـــی افراد 
جامعه را کاهش می دهد و ســـبب اختلال 

در رشـــد جســـمی می شود.
دکتـــر عزیـــزی گفـــت: بیـــش از 3۰ ســـال 
پیـــش، مســـئولان بـــرای تأمیـــن یـــد مورد 
نیـــاز بـــدن مـــردم، افزوده شـــدن یـــد به 
نمـــک مصرفی مردم را تصویـــب کردند تا از 
گســـترش بیماری های مرتبط با کمبود ید 

در افـــراد پیشـــگیری کنند.
افزوده شدن ید به نمک، فله ای 

نیست و استانداردها رعایت می شود
رئیـــس پژوهشـــکده غـــدد درون ریـــز و 
متابولیسم دانشـــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشـــتی بـــا اشـــاره بـــه اینکـــه پایش های 
مختلفـــی روی نمک هـــای یـــد دار صورت 
بایـــد  مـــردم  کـــرد:  عنـــوان  می گیـــرد، 
اطمینان داشـــته باشـــند که اضافه شدن 
ید بـــه نمک های مصرفـــی به صورت منظم 
پیگیـــری و پایش می شـــود به ایـــن صورت 
که حداقـــل ماهی یک بار از قســـمت های 
مختلف کارخانه هـــای تولید نمـــک ید دار 
نمونه بـــرداری انجـــام می شـــود و در ســـال 
یـــک بـــار آزمایش هایی به صـــورت محدود 
روی یـــد موجـــود در ادرار دانش آموزان نیز 
صـــورت می گیـــرد. همچنیـــن هر 6 ســـال 

یک بـــار به صـــورت سراســـری ایـــن پایش 
انجام می شـــود. حـــال چرا ایـــن دقت نظر 
صـــورت می گیـــرد، بـــرای اینکـــه دریابیـــم 
میـــزان یـــد موجـــود در نمک ها بـــه همان 
میزان اســـتاندارد تعیین شـــده است یا نه.

وی افـــزود: با توجـــه به اســـتانداردها، باید 
در هـــر کیلو نمک 2۰ تـــا ppm 4۰ ید وجود 
داشـــته باشـــد. طـــی 3۰ ســـال گذشـــته، 
پژوهشـــکده غـــدد درون ریز بررســـی های 
منظمـــی را روی نمک هـــای مصرفی مردم 
بـــا عنوان یـــد دار داشـــته اســـت. بنابراین 
مردم مطمئن باشـــند به هیچ وجه افزوده 
شـــدن ید بـــه نمک هـــا به صـــورت فله ای 
نیســـت و بـــا نظـــارت و کنترل ایـــن اقدام 

صـــورت می گیرد.
مصرف بیش از حد ید امکان پذیر 

نیست
وی در خصـــوص عوارض مصـــرف بیش از 
حد یـــد گفـــت: مصـــرف بیـــش از حد ید 
می تواند شـــامل عوارضی همچون پرکاری 
تیروئیـــد شـــود که بســـیار محدود اســـت. 
ایـــن موضـــوع بیشـــتر در مناطقـــی دیده 
می شـــود کـــه مـــردم نمک هـــای معمولی 
مصـــرف می کنند و بـــا اضافه شـــدن ید به 
نمک هایشان، تا دو سال اول ممکن است 
دچـــار پـــرکاری تیروئید شـــوند امـــا به طور 
کلی مصـــرف بیش از انـــدازه یـــد از طریق 
نمـــک حاصل نمی شـــود چرا کـــه نمک ها 

به اندازه مشـــخصی یـــد دارند.
این اســـتاد دانشـــگاه تأکید کرد: مردم اگر 
به انـــدازه معمول کـــه 2 تـــا 4 میلی گرم در 
روز اســـت نمـــک مصـــرف کنند، بـــه هیچ 
وجـــه یـــد بیـــش از انـــدازه در بدن شـــان 
دیـــده نمی شـــود. حتـــی در مناطقـــی از 
ایـــران که مصرف بیـــش از حد نمـــک تا 1۰ 
میلی گرم دارند فقـــط 1۵۰ میکروگرم در روز 
ید به بدن شـــان وارد می شـــود. اگر میزان 
مصرف یـــد از 3۰۰ میکروگرم به بالا باشـــد، 
مشـــکل دار اســـت. اگر فردی بخواهد این 
مقـــدار از یـــد را وارد بدنش کنـــد، غذایش 
آنقدر شـــور می شـــود که اصلاً قابل خوردن 

. نیست
مقدار مجاز نمک برای افراد مسن 

2 میلی گرم، برای کودکان تا 4 
میلی گرم

دکتـــر عزیزی با بیـــان اینکه یکـــی از دلایل 
انتخاب نمک برای افزوده شدن ید در آن، 
کنترل مصرف ید بود، اظهار داشـــت: یکی 
از دلایلـــی که نمـــک برای اضافه شـــدن ید 
انتخاب شـــد، آن است که نمک را نه کسی 
کـــم می خورد نـــه می تواند بیـــش از حد به 
غذایـــش اضافه کنـــد. به طـــور معمول در 
ســـنین بالا نیاز بـــه ید در بـــدن افراد کمتر 
می شـــود. توصیه ها همواره بر این بوده که 
افراد مســـن در حـــدود دو میلی گرم نمک 
مصـــرف کنند تـــا ید مـــورد نیـــاز را دریافت 
کنند اما این میزان مصـــرف در کودکان به 
خاطر قرار داشـــتن در ســـنین رشد بیشتر 
اســـت که بـــه حـــدود 4 میلی گـــرم در روز 
می رســـد تا ید مورد نیازشـــان تأمین شود.

بـــه گفته رئیس انجمـــن متخصصین غدد 
ایران، مـــردم ژاپن حدود 1۰ برابر بیشـــتر از 
ایرانی هـــا ید مصـــرف می کنند اما شـــاهد 
هیـــچ عارضـــه ای در آنها نیســـتیم چرا که 
اگـــر مصـــرف یـــد از کودکی در فـــرد تعیین 
شـــود، غدد تیروئیـــد خودش را بـــا میزان 
مصرفی ید انطبـــاق می دهـــد؛ بنابراین ید 
موجـــود در نمک ها هیچ مشـــکلی را برای 

افراد ایجـــاد نمی کند.

محدثه جعفری
خبرنگار

گزارش خبر ی

مهسا قوی قلب
خبرنگار

گزارش خبر ی
در مراکز 

معاینه فنی، 
غیر از بحث 

آلایندگی، 
ایمنی خودرو 

هم چک 
 می شود. 

به رانندگان 
پیشنهاد 
می کنیم 

ج  حتی خار
از زمان 

یک ساله و 
به خصوص 

قبل از 
سفرها، با 

مراجعه 
به مراکز 

معاینه فنی 
از سلامت 

خودرو 
مطمئن 

شوند

مردم 
اطمینان 

داشته باشند 
که اضافه 

شدن ید به 
نمک های 

مصرفی 
فله ای نیست 

و به صورت 
منظم 

پیگیری 
و پایش 

می شود به 
این صورت 
که حداقل 

ماهی 
یک بار از 

قسمت های 
مختلف 

کارخانه های 
تولید نمک 

ید دار 
نمونه برداری 

انجام 
می شود

عضو هیأت علمی ســـازمان پزشـــکی قانونی کشـــور 
گفت: مردم بایـــد بدانند در صورت مصرف همزمان 
داروهـــای گیاهـــی بـــا داروهـــای شـــیمیایی، امکان 
تداخـــل دارویی وجـــود دارد. عطاری هـــا نمی توانند 
تحت هیـــچ شـــرایطی داروهایی را که به هر شـــکل 

فرآوری شـــده در اختیار مشـــتریان قـــرار دهند.
مریـــم اخگری در گفت وگـــو با ایرنا افـــزود: این تداخل 
دارویی بخصوص در افراد مســـنی که دارای فشار خون 
و دیابت هســـتند، ممکن اســـت موجب مسمومیت یا 

حتی گاهی مرگ شـــود.
گیاهی بودن یک دارو دلیل بر بی ضرر بودن 

آن نیست
وی گفت: شـــورای عالی ســـلامت وزارت بهداشـــت در 
این زمینـــه می خواهد برای عطاری هـــا قوانینی در نظر 

بگیرد. امـــا آنچه مهم اســـت و مردم بایـــد دقت کنند 
این اســـت که حتماً قبـــل از مصرف داروها با پزشـــک 
خود مشـــورت کرده و داروها تحت نظر پزشـــک معالج 
مصـــرف شـــود. صرف گیاهـــی بـــودن یـــک دارو دلیل 
بـــر بی ضـــرر و بی خطـــر بـــودن آن نیســـت. اخگـــری 
دربـــاره توزیـــع برخی داروهـــا یا شـــربت های گیاهی در 
داروخانه هـــا گفـــت: این نـــوع داروها و شـــربت هایی 
کـــه در داروخانه هـــا توزیـــع می شـــود، تحت نظـــر و با 
مجوز وزارت بهداشـــت تولید شـــده اســـت. اما اگر این 
دارو ها در عطاری ها عرضه شـــود یا دست ســـاز باشد و 
برچسب نداشـــته باشـــد یا فاقد مجوزهای لازم باشد، 

نباید مصرف شـــود.
داروهای کاهنده وزن حاوی آمفتامین

وی دربـــاره مکمل هـــای توزیعـــی گفت: در بررســـی 

برخـــی مکمل ها ماننـــد داروهای کاهـــش وزن آمده 
اســـت که این داروها حـــاوی آمفتامین هســـتند که 
بـــه داروهـــای گیاهـــی اضافه شـــده اســـت. البته در 
بررســـی های مـــا حتی نشـــان می دهـــد در پودرهای 
گیاهـــی مثـــل آویشـــن و جعفـــری نیـــز ایـــن مـــاده 
موجود اســـت که داخل آنها داروهـــای تهدیدکننده 
حیـــات نیـــز یافـــت می شـــود کـــه می تواند کشـــنده 
باشـــد. عـــوارض مصـــرف آمفتامیـــن در دســـتگاه 
عصبـــی، بی قراری، بی خوابی، ســـرگیجه، ســـردرد، 
بی حوصلگـــی و در طولانی مدت افســـردگی شـــدید 
اســـت. همچنیـــن بی اشـــتهایی، خشـــکی دهـــان، 
کاهش وزن، اسهال، یبوســـت، افزایش فشارخون و 
دیستونی ســـر و گردن و افزایش فشـــار داخل چشم 

از دیگـــر عوارض آن اســـت.

مدیرعامل ســـازمان بیمه ســـلامت ایران گفت: تا دو هفته آینده، بر اســـاس منابعی 
که ســـازمان برنامه و بودجه در اختیار وزارت بهداشـــت، درمان و آموزش پزشـــکی و 

ســـازمان بیمه ســـلامت قرار می دهد، معوقات پرســـتاران کشـــور پرداخت می شود.
به گزارش پایگاه خبری ســـازمان بیمه ســـلامت ایران، محمدمهدی ناصحی افزود: سازمان 
برنامه و بودجه بیش از یک هزار و 2۰۰ میلیارد تومان را در اختیار وزارت بهداشـــت و سازمان 
بیمه ســـلامت قرار می دهد تا مطالبات پرستاران سراسر کشـــور مربوط به نیمه اول امسال 
پرداخت شـــود.  وی گفت: ما از پرســـتاران بابت تأخیر در پرداخت تعرفه گذاری پرســـتاران 
عـــذر می خواهیـــم و امیدواریم از ایـــن پس به موقع منابـــع در اختیار دانشـــگاه های علوم 

پزشـــکی قرار گیرد تا پرداخت ها به موقع به جامعه پرســـتاری انجام شـــود.

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت:

معوقات پرستاران تا دو هفته آینده پرداخت می شود
ادغام سامانه های ۱۳۷ و ۱۸۸۸ شهرداری تهران

مردم با ۱۳۷پلاس تماس بگیرند
مدیر سازندگی و محرومیت زدایی بسیج پیشکسوتان کشور اعلام کرد

راه  اندازی پویش نذر خون در هفته بسیج
رئیس مرکز ســـامانه مدیریت شهری و نظارت همگانی شـــهرداری تهران گفت: پس 
از 11 ســـال از تصمیم مدیریت شـــهری در خصوص ادغام ســـامانه های 13۷ و 1۸۸۸، 
در دوره مدیریـــت شـــهری فعلی، این تصمیم محقق شـــد. رضا ناصری ســـرای رئیس 
مرکز ســـامانه مدیریت شـــهری در گفت وگـــو با پایگاه خبری شـــهر، افـــزود: در دوره 
فعلی مدیریت شـــهری به نســـخه ای یکپارچه از ســـامانه های ارتباط مردمی باعنوان 
»13۷ پـــلاس« دســـت یافته ایم کـــه در دریافت و رســـیدگی به گزارش هـــای مردمی و 
ارائه خدمات شـــهروندی چابک تر شـــده است. وی از شـــهروندان تهرانی خواست تا 
درخواســـت ها، شـــکایت ها، انتقادات و نظرات خود را درخصـــوص تمامی کارکردها، 

رویه هـــا و برنامه های شـــهرداری از طریق 13۷پـــلاس منعکس کنند.

مدیر ســـازندگی و محرومیت زدایی بســـیج پیشکسوتان کشـــور، از راه اندازی پویش 
نـــذر خون در هفته بســـیج خبر داد.

احمـــد مشـــایخی در گفت و گـــو با فارس افـــزود: این پویـــش با عنـــوان »نذر خون 
پیشکســـوتان جهـــاد و شـــهادت« ایجاد شـــده اســـت و بســـیجیان در اســـتان های 
مختلـــف بـــا مراجعـــه بـــه مراکـــز تعیین شـــده، خون خـــود را اهـــدا می کننـــد. این 
پویـــش از ابتدای هفته بســـیج آغاز شـــده و تا آخریـــن روز این هفته اجرا می شـــود 
 و ۵۵۰ پایـــگاه و کانـــون پیشکســـوتان بســـیج بـــه ایـــن امـــر اختصـــاص پیـــدا کرده 
اســـت. مشـــایخی گفت: سال گذشـــته 1۰ هزار نفر  در این طرح مشـــارکت داشتند، 

اما امســـال پیش بینـــی می کنیم این تعـــداد به 1۵ هزار نفر برســـد.

رئیس انجمن متخصصین غدد ایران در گفت و گو با »ایران« اعلام کرد

 نمک های رنگی ید کافی ندارند
کمبود ید سبب کاهش ضریب هوشی و اختلال در رشد می شود

عضو هیأت علمی سازمان پزشکی قانونی کشور:

فروش داروهای فرآوری شده در عطاری ها ممنوع است

مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودروهای شهر تهران در گفت و گو با »ایران« عنوان کرد

افزایشدوبرابریمیزانمردودیها
درخودروهایبالای15تا20سالسن
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